
На фона на глобалното 
замърсяване на околната 
среда, причинено главно от 
индустриалното недалновидно 
развитие, изпъкват 
последователните усилия на 
Китай за търсене на хармония 
между човек и природа, за 
едно стабилно зелено бъдеще.

В това отношение КНР има 
ясен план и строго начертани 
цели – постигане на пик 
на емисиите на въглероден 
двуокис преди 2030 г. и 
въглеродна неутралност преди 
2060 г. Един амбициозен 
ангажимент на огромната 
страна в унисон с Парижкото 
споразумение за изменението 
на климата. Действията на 
съвременен Китай в това 
отношение намират сериозно 
отражение в много сфери от 
социо-икономическия живот  
в Поднебесната.

Няколко примера. През 
миналата година общият 
обем въглеродни емисии на 
КНР е продължило стабилно 
да намалява. Делът на 
неизкопаемите горива в 
енергийния профил достига 
17,5 процента, производството 
на енергия от възобновяеми 
източници надхвърля 1,2 
милиарда киловата, а нивото 
на горско покритие вече  
е над 24 процента. 

Към тези впечатляващи 
факти би трябвало да 
добавим, че производството 
и продажбите на превозни 
средства с нови енергийни 
източници в страната са на 
първо място в света вече 
повече от осем години. 
Несъмнено икономиката на 
нов, социалистически Китай 
позволява рационалното 
и ефикасно прилагане на 
сериозни мерки по пътя на 
зеленото развитие, една 
високохуманна и  
необходима цел.

Петър Герасимов

С поглед към 
утрешния ден
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2Уан И: Отношенията между 
Китай и САЩ трябва да  
се стабилизират  
възможно най-скоро
На 27 октомври президентът  
на САЩ Джо Байдън се срещна 
в Белия дом с Уан И, член на 
Политбюро на ЦК на ККП и 
министър на външните  
работи на Китай. 

Тайконавтите от мисията 
„Шънджоу-17“ отпътуваха 
за космическата станция 
„Тиенгон“
На 26 октомври в Центъра 
за изстрелване на сателити 
„Дзиуцюен“ се проведе церемония 
по отпътуването на тайконавтите 
от мисията „Шънджоу-17“ за 
космическата станция „Тиенгон“. 

I I 4

Небесните хартиени 
фенери 

Иновативна изработка  
на коприна

I стр. 8 – 9
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КНР наложи контрол 
върху износа на 
някои категории 
графит с цел защита 
на националната 
сигурност 

Класическата 
китайска градина  
Поредица от съвършено композирани гледки 
на пейзажа, идентифициращи се с вкусовете 
и личността на техните обитатели
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Семинар на ККП за работата  
с етническите групи

П
реди дни Полит-
бюро на ЦК на 
ККП проведе 
9-ия обучителен 
семинар относно 
работата с етни-

ческите групи. Генерални-
ят секретар на ЦК на ККП 
Си Дзинпин подчерта, че 
трябва да се обръща голямо 
внимание на този въпрос с 
цел изграждането на силно 
чувство за общност на ки-
тайската нация. Трябва да 
се усвоят етапните характе-
ристики на работата с ет-
ническите групи в страна-
та и да се стимулира кауза-
та за етническо единство и 
напредък за висококачест-
веното развитие на парти-
ята през новата епоха.

Китайският лидер заяви, 

че от древността насам 
етносите в страната заед-
но изграждат пъстрата ки-
тайска цивилизация и оф-
ормят великата китайска 

нация. ККП винаги е от-
давала голямо значение на 
работата с етническите гру-
пи и на отношенията между 
различни етноси в страната.

НовиНи

В Ханджоу 
се проведе 
церемонията 
по закриването 
на Азиатските 
параигри
На 28 октомври 
в град Ханджоу, 
провинция Джъдзян, 
се проведе 
официалната 
церемония по 
закриването на 
4-тите азиатски 
параигри.

еотдавна в град 
Чанша бе от-
крито второ-
то заседание на 
Форума за гло-
бално икономи-

ческо развитие и безопас-
ност към Азиатския форум 
„Боао“. Темата тази годи-
на е „Глобално развитие и 
споделена сигурност“. Във 
форума взеха участие над 
2500 китайски и чуждес-
транни политически и биз-
нес представители, изсле-
дователи, предприемачи и 
медийни експерти.

Форумът за глобално 

икономическо развитие 
и сигурност е тематичен 
форум, който се фокуси-
ра върху икономическото 
развитие и сигурността в 
рамките на Азиатския фо-
рум „Боао“.

На откриването пред-
ставител на форума заяви, 
че световната икономика 
се възстановява бавно, а в 
някои райони продължа-
ват да възникват военни 
конфликти. Затова са не-
обходими конкретни уси-
лия за създаване на безо-
пасна стабилна междуна-
родна среда.

Започна Вторият 
форум за глобално 
икономическо 
развитие и сигурност

Н

Н
а 27 октомври 
президентът на 
САЩ Джо Бай-
дън се срещна в 
Белия дом с Уан 
И, член на По-

литбюро на ЦК на ККП и 
министър на външните ра-
боти на Китай. 

Уан И заяви, че целта на 
посещението му е да под-
крепи диалога със Съеди-
нените щати, да приложи 
ефективно важния консен-
сус на двамата държавни 
глави и да насърчи здраво-
словното и стабилно разви-
тие на китайско-американ-
ските отношения възмож-
но най-скоро.

Той добави още, че прин-
ципът за „един Китай“ и 
трите съвместни комюни-
кета между Китай и САЩ 
са най-важната политиче-
ска основа за отношенията 
между двете страни. 

Китай отдава голямо 
значение на желанието на 
САЩ да работят заедно с 
Китай и да дадат тласък на 
китайско-американските 

Уан И: Отношенията между Китай 
и САЩ трябва да се стабилизират 
възможно най-скоро

реди дни се про-
веде церемония-
та по връчване-
то на Шанхай-
ската награда за 
глобален устой-

чив град. Мероприятието 
е едно от събитията, пос-
ветени на Световния ден 
на градовете.

Наградата беше връче-
на едновременно на пет 
мегаполиса – Бризбейн 
(Австралия), Фуджоу (Ки-
тай), Кампала (Уганда), 
Джорджтаун (Малайзия) 

и Салвадор (Бразилия). 
Основната цел на Шан-

хайската награда за гло-
бален устойчив град е на-
сърчаване на прилагането 
на Програмата на ООН 
за устойчиво развитие до 
2030 година и насърчава-
не на локализирането на 
Новата градска програ-
ма по света, оценявайки 
постигнатия изключите-
лен напредък в устойчи-
вото развитие от страна 
на модерните мегаполи-
си по света.

Връчена бе 
Шанхайската  
награда за глобален 
устойчив град 

П

отношения за реално ста-
билизиране и подобряване. 
Това е в съответствие не са-
мо с основните интереси на 
двете страни и двата народа, 
но и с общите очаквания на 
международната общност.

Байдън от своя страна 
разясни позицията си от-
носно голямото значение на 
отношенията между САЩ 
и Китай като заяви, че Ва-
шингтон желае да поддържа 

комуникацията с Китай и 
съвместно да работят за сп-
равяне с глобалните предиз-
викателства.

По време на посещение-
то Уан И проведе и два кръ-
га разговори с държавния 
секретар на САЩ Антъни 
Блинкън и стратегическа ко-
муникация със съветника 
на президента на САЩ по 
въпросите на националната 
сигурност Джейк Съливън.
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10月28日，中共中央政治局委员、外交部长王毅在华盛顿同美
国工商业等各界代表座谈

新华社新闻 

王毅同美国工商界等代表座谈
新华社华盛顿10月28日

电当地时间10月28日，中
共中央政治局委员、外交
部长王毅在华盛顿同美国
工商业等各界代表座谈。

王毅介绍了此次访美的
背景和中美沟通情况，表
示这次访问的主线就是“
重返巴厘岛”，“通往旧金
山”。中方愿同美方一道，
将两国元首重要共识真正
落到实处，体现在具体行
动中，扩大双边关系积极
议程，减少消极议程，在
此基础上排除干扰，克服
障碍，为实现两国元首旧
金山会晤而共同努力。

王毅表示，中国对外开
放的大门越开越大，营商
环境持续改善，创新水平
日益提升。习近平主席在
第三届“一带一路”国际合
作高峰论坛上宣布一系
列重大举措，为推进国际
合作，加强中美经贸往来
带来重要利好。中方赞赏
美国工商界克服中美 关
系跌宕起伏困难，坚持致
力于促进中美友好。中美
互利合作的动力依然强
劲，基础依然深厚，空间
依然广阔，希望大家抓住
中国高质量发展和高水

金秋十月，吉林省榆树
市一派丰收景象。在环城乡
增益农业机械种植专业合
作社的303公顷大田里，3
台大型玉米联合收割机同
时作业，摘穗、剥皮、输送、
装箱、秸秆粉碎还田一气
呵成。

秋日“丰”景，来之不易。
今年8月，台风“杜苏芮”“卡
努”连续北上，吉林多地遭
遇持续降雨引发灾情。榆
树、舒兰、扶余等受灾地区
积极引导农民加强田间管
理，陆空一体科学施策，守
牢“黑土粮仓”。据统计，吉
林省建立了151个服务指导
组，派出技术人员3.26万人
次，全力推动灾后恢复生
产措施落实。

挺过洪灾，吉林多地迎
来丰收。在榆树市保寿镇，
种粮大户、民悦农机种植
专业合作社理事长徐禹庆
喜上眉梢。他所在的合作
社采取了种养循环绿色发
展模式，助力水稻增产，农
民增收。徐禹庆说，“这源
于中国人是鸭稻共生、综
合种养，第二就是秸秆打
包加工饲草，饲草喂牛，牛
粪发酵还田，用这种方式
生产出的稻米品质好、口感
佳，达到了一个农业增效、
农民增收的效果。”

10月28日上午10时56
分，随着鄂州至大阪国际
货运航线正式开通，中
国首个专业货运枢纽机
场——鄂州花湖机场国
际货运航线总数达到10
条，国际货运能力进一步
增强。

鄂州花湖机场于2022
年7月正式投运，其定位
为货运枢纽、客运支线、
公共平台、货航基地。今
年4月以来，顺丰航空在
鄂州花湖机场陆续开通
由鄂州飞往比利时列日、

印度金奈、印度德里、美
国纽约、德国法兰克福、
美国洛杉矶、阿联酋阿布
扎比、新加坡、马来西亚
吉隆坡、日本大阪等地的
国际货运航线。

随着航线网络的快速
铺开，越来越多的国内外
货物经鄂州集散转运，一
批国内外知名企业在鄂州
落户发展。目前，顺丰航
空在鄂州花湖机场的国
内、国际进出港货量累计
已突破10万吨，其中国际
货量占比近20%。

新华社东京10月26日
电展示最新车辆技术和
未来出行方式的日本移动
出行展（原东京车展）26
日在东京开幕。参展的中
国企业比亚迪带来多款
新能源车型及相关核心
技术，受到广泛关注。

比亚迪本次参展的新
能源车产品包括海豚、海
豹、腾势D9以及仰望U8
等。同时，展会上比亚迪
也展示了其多项核心技
术：包括被称为“刀片电
池”的动力电池，据该公
司介绍，这一电池产品具
有续航里程长、能量密
度高、寿命长等优势；专

为新一代电动车打造的e
平台3.0；综合效率可达
89%的八合一电动力总成
等。

据比亚迪方面介绍，
比亚迪迄今已在日本开设
了15家门店，计划于2025
年年底前在日本开设100
家门店。

这届展会将持续到11
月5日，共吸引超过470家
企业参展，展会上除展示
整车、零部件、设备、技术
和解决方案以外，主办方
也注重公众的参与和体
验，比如为小朋友们准备
了汽车行业的10余种职
业体验。

黑土粮仓听信心丨科学施策抢农时 
受灾农田保收成

中国首个专业货运枢
纽机场国际货运航线

达到10条

中国车企新能源产品亮
相东京车展引关注

舒兰是吉林省水稻主产
区，在平安镇金星村学明
家庭农场，四台水稻收割
机穿梭田间，同时作业。据
预测，今年舒兰市粮食作物
总产量将达120万吨，其中
水稻产量将达41.6万吨。

在全国产粮大县吉林扶
余，沃野良田已基本完成
收获。铁路部门24小时受
理业务，对粮食运输开辟
绿色通道，助力北粮南运。
中国铁路沈阳局集团有限
公司长春货运中心货运营
销员刘铁表示，货场增设了
15台粮食输送机，及时补
充装卸人员，加强现场组
织力度，集中人力物力，确

保第一时间完成粮食的装
车和发运任务。

目前，吉林省秋收工作
已接近尾声，秋粮收获已
超九成。

吉林省农业农村厅厅长
李德明对记者说，“中国狠
抓粮食生产，特别是粮食产
能建设工程，取得了显著成
效，粮食产量已连续两年
突破800亿斤大关。今年中
国又制定了6项粮食增产措
施，主要是在增加粮食播
种面积，提升粮食单产上聚
焦发力。今年粮食丰收已
成定局，据农情调度和专
家多点位测产，预测粮食总
产量在850亿斤左右。”

平开放新机遇，发挥经贸
合作压舱石作用，培育两
国友好的民意和社会基
础，为中美关系改善发展
作出新的贡献。

与会代表表示，美中逐
步恢复各层级对话交往
令人深受鼓舞。双方利益
紧密融合，强劲的美中关
系对两国各自成功至关重
要。美国工商界重视中国
向高质量发展转型，对中

国市场充满信心，支持两
国政府采取有效措施，便
利人员往来。期待拓展双
方经贸、科技、创新、应对
气变合作，给两国人民带
来更多福祉。

王毅 还介绍了中国经
济发展前景以及在市场准
入、知识产权保护等领域
采取的积极举措。

座谈会由美中关系全国
委员会主办。
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В
ече почти месец 
продължава кон-
фликтът меж-
ду Израел и ис-
лямистката орга-
низация Хамас. 

Ако трябва да бъдем обек-
тивни - той продължава де-
сетилетия, но през послед-
ния месец се изостри. Све-
тът е настръхнал от невиж-
даната жестокост, с която 
се убиват невинни. От една 
страна, Тел Авив се заканва 
да не остави жив нито един 
член на Хамас, а от друга – 
от военната групировка се 
заканват да не оставят ни-
то един евреин на Земята.

Всички мюсюлмански 
държави се обединиха и 
осъдиха геноцида, който 
Израел налага на ивица-
та Газа. Към тях се при-
съединиха повечето стра-
ни в света, освен... САЩ, 
Германия, Великобритания, 
Франция, Италия и още ня-
колко. Американците дори 
започнаха още от самото 
начало да изпращат оръжие 
и засвидетелстваха пълната 
си подкрепа.

В ООН пък отхвърлят 
вече няколко проекторезо-
люции за мирно решение 
на конфликта, дори се за-
говори за оставка на гене-
ралния секретар на органи-
зацията Антониу Гутериш, 
защото изказването му от-
носно Хамас не било доста-
тъчно осъдително и някои 
го интерпретирали, че той 
е срещу Израел...

Каква е ролята на Ки-
тай в цялата тази бъркотия?

Пекин, съвсем логично, 
заяви, че осъжда действия- 
та, при които се нанасят 
вреди на мирни граждани.

„Китай е много при-
теснен от ескалацията на 

израелско-палестинския 
конфликт“, заяви говорител-
ката на китайското външ-
но министерство Мао Нин. 
Тя добави, че Пекин „съжа-
лява за цивилните жертви, 
причинени от конфликта“. 
И допълни, че страната „от-
хвърля и осъжда действи-
ята, при които се нанасят 
вреди на мирните гражда-
ни“, подчерта тя.

Правилният начин да 
се постигне напредък е да 
се приложи решение с две 
държави, добави друг гово-
рител на ведомството, Уан 
Уънбин, като добави, че 
международната общност 
трябва да предприеме дейст-
вия за намаляване на на-
прежението.

Също така президентът 
Си Дзинпин заяви пред еги-
петския премиер Мустафа 
Мадбули, че Пекин се на-
дява да работи с Кайро за 
„повече стабилност“ в Близ-
кия изток.

„Китай и Египет са до-
бри приятели, които споде-
лят еднакви цели и се до-
веряват един на друг, добри 
партньори са и работят ръ-
ка за ръка за развитието и 
общия просперитет“, е ка-
зал китайският лидер, до-
пълвайки, че „Китай иска 
да засили сътрудничество-
то с Египет… да вкара пове-
че сигурност и стабилност 
в региона и в света“.

Несъмнено в момента 
международната и регио-
налната ситуация премина-
ват през дълбоки и сложни 
промени и светът е свиде-
тел на светкавични проме-
ни, каквито не са виждани 
от век. Конфликтът между 
Украйна и Русия все още не 
е приключил и не се знае 
кога точно ще свърши, а ето 

че сме изправени пред дру-
га, по всичко личи, много 
по-сериозна война.

Пекин е готов да работи 
с правителствата на араб-
ските страни за намиране 
на трайно решение. Както 
посочва китайският държа-
вен глава, спирането на огъ-
ня е от ключово значение, 
за да не се стига до разши-
ряването на конфликта или 
до излизането му извън кон-
трол. Рискът от мащабен су-
хопътен конфликт нараства 
и въоръжените конфликти 
обхващат границите на съ-
седни държави. Израелски-
ят премиер Бенямин Нета-
няху няма да се спре пред 
нищо, докато не унищожи 
всичко, свързано с Хамас. 
Първите танкове вече на-
влязоха в ивицата Газа.

„Всички членове на Ха-
мас са обречени - над земя-
та, под земята, в Газа и из-
вън Газа. Хиляди терористи 
вече са убити след клане-
то, извършено на 7 октом-
ври, и това е само начало-
то. Подготвяме се за сухо-
пътна атака. Няма да ка-
жа кога, как и колко. Из-
раел води борба за своето 
съществуване“, категоричен 
е министър-председателят.

Кой може да бъде голе-
мият печеливш от този кон-
фликт?

Въпреки че звучи стран-
но, дори налудничаво, щом 
някоя държава заговори за 
„мир“ или „мирно реше-
ние“, веднага бива обви-
нявана, че заема грешната 
страна и вероятно ще има 
някаква изгода. В действи-
телност единствените, кои-
то имат полза от продължи-
телна и изтощителна война, 
са тези, които произвеждат 
оръжия и само търсят къде 

да ги изпробват. Няма дру-
го обяснение за това тяхно 
желание да се пролива не-
винна кръв - на деца, жени 
и възрастни, които не мо-
гат да се защитят.

Но Пекин отново е в по-
зицията на „лошия“, защо-
то призова международната 
общност да бъде „изключи-
телно бдителна в това отно-
шение“ и да предприеме не-
забавни действия, като на-
стоява засегнатите страни 
да спазват стриктно меж-
дународното хуманитарно 
право и да избегнат сери-
озна хуманитарна катастро-
фа, като същевременно по-
ложат „съвместни усилия 
за овладяване на ситуаци-
ята“. Китай е готов да на-
прави „всичко, което мо-
же, да помогне“ за насър-
чаване на диалога, постига-
не на прекратяване на огъ-
ня и възстановяване на ми-
ра, както и с цел да насър-
чи решението с две държа-
ви и намирането на спра-
ведливо и трайно решение 
на конфликта.

„Единственият възмо-
жен печеливш от този кон-
фликт ще е Китай“, твърди 
Западът. Нещо подобно се 
чу и за войната между Ру-
сия и Украйна. „Тези изто-
щителни боеве ще прину-
дят правителствата да купу-
ват евтините китайски сто-
ки“, опитват се да ни убедят 
нечии болни мозъци. И не 
могат да допуснат мисълта, 
че не е в културата на ки-
тайския народ да се облаго-
детелства на гърба на стра-
дащи. Когато става въпрос 
за война - печеливши ня-
ма, има само губещи, осо-
бено в днешния свят, къде-
то всички и всичко е вза-
имносвързано.

Си Дзинпин: Спирането на огъня е от ключово 
значение за намиране на трайно решение  
на израело-палестинския конфликт

"Китай е много 
притеснен от 
ескалацията 
на израело-
палестинския 
конфликт", заяви 
говорителката 
на китайското 
външно 
министерство 
Мао Нин. Тя 
добави, че Пекин 
"съжалява за 
цивилните 
жертви, 
причинени от 
конфликта". 
И допълни, 
че страната 
"отхвърля 
и осъжда 
действията, при 
които се нанасят 
вреди на мирните 
граждани", 
подчерта тя.

КомеНтаРи

П
рез последни-
те дни губер-
наторът на ща-
та Калифорния 
Гевин Нюсъм е 
на посещение в 

Китай и бе приет от пред-
седателя Си Дзинпин. 

В коментар на британ-
ския вестник „Дейли мейл“ 
се казва, че Нюсъм е по-
лучил топъл прием от ки-
тайските власти, а други 
чужди медии посочват, че 
визитата му показва висо-
кото внимание и очаквания 
на Пекин за сътрудничест-
вото със Съединените ща-
ти на местно ниво. 

От юни насам китай- 

ският държавен глава има-
ше срещи с редица амери-
кански представители, в то-
ва число Бил Гейтс и бив-
шия държавен секретар Хе-
нри Кисинджър, пред които 
многократно изтъкваше, че 
основата и надеждата за ки-
тайско-американските отно-
шения е в хората, а бъдеще-
то им ще зависи от младе-
жта.  Нюсъм показа рацио-
нално и прагматично разби-
ране за китайско-американ-
ските връзки, заявявайки 
пред Китайската медийна 
група, че „икономическото 
„разделяне“ не е избор нито 
за Китай, нито за САЩ“. На 
пресконференция той също 

каза, че двустранното съ-
трудничество не е игра с 
нулев резултат. По думите 
му, „колкото по-успешен е 
Китай, толкова по-успеш-
ни ще бъдем и ние“. 

Тези изказвания на Ню- 
съм показват обективното 
разбиране на някои аме-
рикански политици към 
Китай и отразяват очак- 
ванията в американското 
общество за смекчаване на 
двустранните отношения. 

Докато течеше визита-
та на Нюсъм в Китай, ки-
тайският външен министър 
Уан И замина на 26 октом-
ври на посещение в Съе-
динените щати, което бе 

първото на високопоставен 
китайски представител след 
тези на няколко министри в 
Китай от юни насам. 

Причината, поради коя-
то Калифорния поддържа 
дългосрочно приятелство 
с Китай, се дължи на това, 
че властите на щата не се 
поддават на идеологически 
предразсъдъци и насърчават 
партньорството със страна-
та с рационален и открит 
подход. Настоящата визи-
та на Гевин Нюсъм в Ки-
тай напомни на политици-
те във Вашингтон, че има 
какво да научат от негова-
та рационална и прагматич-
на позиция. 

Посещението на губернатора на Калифорния в 
Китай дава урок на политиците във Вашингтон

Гевин НюсъМ, 
губернатор на 
щата Калифорния:  
„Икономическото 
„разделяне“  
не е избор нито  
за Китай, нито  
за сАЩ
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КНР наложи контрол върху износа  
на някои категории графит с цел защита  
на националната сигурност 

ъгласно новите 
мерки, обявени 
от Главната мит-
ническа админи-
страция и Ми-
нистерството на 

търговията, от 1 декември 
износителите ще трябва да 
кандидатстват за разреши-
телни за „определени из-
ключително чувствителни 
графитни изделия“. Китай 
е най-големият производи-
тел и износител на графит 
в света.

Видовете силно чувст-
вителни графитни предме-
ти вече са били под вре-
менен контрол според Ми-
нистерството на търговия-
та и сега се официализират. 
Същевременно временни-
ят контрол върху пет вида 
графитни артикули с ниска 
чувствителност, които се 
използват предимно в ин-
дустрии надолу по верига-
та, като стоманодобивната, 

металургичната и химиче-
ската промишленост, бе-
ше отменен. Прилагане-
то на контрол върху изно-
са на специфични артику-
ли от графит е обичайна 
международна практика и 
в този смисъл ходът на Ки-
тай е нормална корекция 
за по-добра защита на на-
ционалната сигурност и ин-
тереси и не е насочен към 
конкретна страна или реги-
он, се казва също в съоб-
щението на министерство-
то по въпроса.

Контролът върху изно-
са е резултат от цялостна 
оценка на временните мер-
ки, обхващащи графитни 
изделия, в съответствие е 
със Закона за контрол на 
износа, и е също така резул-
тат от западния натиск вър-
ху китайски компании. Във 
вторник САЩ допълнител-
но затегнаха ограничения-
та за износ на свързани с 

С
изкуствен интелект чипове 
и оборудване за производ-
ство на полупроводници за 
Китай и добавиха редица 
китайски предприятия към 
„списъка с предприятия“ за 
контрол върху износа. Ев-
ропейският съюз също об-
мисля налагането на мита 
върху произведените в Ки-
тай електромобили, които 
според него се ползват от 
държавни субсидии.

„Тъй като Западът про-
дължава с усилията си за 
сдържане на Китай, кри-
тичните материали за про-
изводство от висок клас се 
превърнаха в основна точ-
ка на конкуренция и Пекин 

иКоНомиКа

На 27 октомври Китай оптимизира 
контрола върху износа на някои 
категории графит, ключов материал 
в производството на батериите за 
електрически превозни средства, в опит 
да защити националната си сигурност и 
интереси на развитието. 
според експерти този ход може да се окаже 
от решаващо значение и е необходим за 
запазване на стабилността на веригата за 
доставки на Китай на фона на ескалиращия 
натиск и ограничения върху китайския 
високотехнологичен сектор от редица 
западни страни. 

До 2027 г. провинция Джъдзян ще 
изгради 300 000 базови станции за 5G 
и 1200 интелигентни фабрики

П
ровинция Джъ- 
дзян, Източен 
Китай, ще про-
дължи да рабо-
ти активно за 
развитието на 

онлайн икономиката и ин-
дустриалната трансформа-
ция с помощта на цифро-
ви технологии, стана ясно 
на конференция за високо-
качественото развитие на 
индустриализацията и на-
предналото производство.

Като част от усилията 
в тази насока провинци-
ята ще изгради повече от 
300 000 базови станции за 
5G мрежата и ще създа-
де 1200 интелигентни фа-
брики до 2027 г.

През този период Джъ- 
дзян ще ускори също така 

развитието на софтуер от 
висок клас, интелигентен 
интернет на нещата, из-
куствен интелект, усъвър-
шенствани изчисления и 
ресурси за данни.

До 2027 г. добавената 
стойност на основните ин-
дустрии в цифровата ико-
номика ще достигне 1,6 
трилиона юана, бе посоче-
но още на конференцията.

има пълното право да пред-
приеме необходимите мер-
ки, за да защити собствена-
та си сигурност и интереси. 
Графитът е ключов матери-
ал, който има стратегиче-
ско значение в новата енер-
гийна индустрия и глобал-
ните играчи се конкурират 
яростно помежду си в този 
сектор. Може да се очаква, 
че подобни ходове ще бъ-
дат по-често срещани, ако 
САЩ продължат да ескали-
рат санкциите в технологич-
ната област срещу Китай“, 
казва икономическият ко-
ментатор Тиен Юн.

Китай има висок произ-
водствен капацитет и силни 
възможности за обработка 
на графитни материали, но 
няма причина да продължи 
да изчерпва собствените си 
минерални ресурси, само за 
да бъде блокирано техноло-
гичното му развитие, смя-
тат други експерти. Според 
тях поредните ограничения 
от страна на САЩ и техни 
съюзници за отрязване на 
китайските компании от 
производството на чипове 
и електромобили очевид-
но накърняват интересите 
на Пекин по отношение на 
индустриалната верига.

Сун Цин, почетен прези-
дент на Китайската асоциа-
ция на въглеродната индус-
трия, казва, че този ход ще 
бъде от полза за развитие-
то на сектора. „Вярвам, че 
решението за коригиране 
на тези мерки се основава 
единствено на развитието 
на индустрията, без никак-
во друго съображение като 
насоченост към трета стра-
на. Чувствителните графит-
ни продукти могат да се из-
ползват за военни цели, в 
аерокосмическия сектор и 
изследването на Космоса, 
което обяснява защо този 

ход е необходим за поддър-
жане на националната си-
гурност“, обяснява той.

Експертите отбелязват 
също необходимостта Ки-
тай да предприеме мерки 
за защита на околната сре-
да и нисковъглеродното си 
развитие. „Трябва да се по-
учим от опита с редкозем-
ните елементи, а не да ги 
експлоатираме прекомерно 
и да ги изнасяме на ниски 
цени“, казва Сун Цин, до-
бавяйки, че развитите стра-
ни рядко разработват свои 
собствени графитни мини 
с цел защита на ресурсите.

Китай е водещ произ-
водител на графит, с около 
65 процента от доставките 
през 2022 г., според годиш-
ния доклад на Геоложката 
служба на САЩ за 2023 г.  
Но по отношение на ре-
зервите Китай е на трето 
място след Турция и Бра-
зилия. „Графитните ресур-
си в Китай трябва да бъдат 
защитени.

Макар графитът да не 
може да се счита за оскъ-
ден, разчитането единстве-
но на доставките от Ки-
тай не е правилно“, смята 
Чън Дзин, вицепрезидент 
на Института за техноло-
гии и стратегии.

Китай наложи от 1 ав-
густ контрол върху износа 
на продукти, свързани с га-
лий и германий, които съ-
що бяха в съответствие с 
международните норми и 
не бяха насочени към кон-
кретни държави. Редица за-
явления за износ на продук- 
ти от галий и германий в 
съответствие с разпоредби-
те на Китай са одобрени и 
износителите са получили 
лицензи за износ, казаха от 
Министерството на търго-
вията на пресконференция 
през септември.
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eКолоГия

татистиката на 
Китайската асо-
циация за ця-
лостно използва-
не на ресурсите 
(China Association 

of Circular Economy) показва, 
че обемът на изхвърлените 
стари дрехи в Китай се оч-
аква да нарасне до 50 мили-
она тона годишно до 2030 г. 
На човек в страната се падат 
средно по 16 броя използва-
ни дрехи всяка година.

Рециклирането на ста-
ри дрехи може да намали 
замърсяването на околна-
та среда, причинено от от-
падъците, както и да спес-
ти промишлени суровини. 
Това има важни икономи-
чески и социални ползи. В 
последните години рецик-
лирането на стари дрехи по-
лучава все повече внимание 
от страна на обществото, 
но също така и на местни-
те власти.

Според съответните из-
точници в момента дрехи 
втора употреба, които се 
разпространяват в  страна-
та, са пролетно, есенно и 
зимно облекло с добро ка-
чество, както и марково и 
модерно облекло. Основно 
за чужбина се изнасят лет-
ни и зимни дрехи, обувки, 
чанти, домашен текстил и 
спално бельо. Основните 

чени от Техническия 
институт по физика 
и химия към Ки-
тайската академия 
на науките, вдъхно-
вени от морски чер-

веи, са разработили нов ниско-
въглероден строителен мате-
риал, предлагащ потенциал за 
спестяване на енергия и нама-
ляване на емисиите в строи-
телния сектор. Резултатите от 
изследването са публикувани 
в списание Matte, съобщава 
Радио Китай.

„Традиционните строител-
ни материали на базата на ци-
мент консумират много енер-
гия в производствения процес 
и в същото време генерират 
много въглеродни емисии, та-
ка че разработването на нови 
нисковъглеродни строителни 
материали е от голямо зна-
чение“, коментира Уан Шу-
тао, съавтор на изследването 
и участник в проекта.

Морските червеи Phrag- 
matopoma californica има уни-
кален подход към изгражда-
нето на жилищата си, които 
наподобяват пясъчни замъци. 

С

У

Рециклирането на стари дрехи е част  
от концепцията за градове без отпадъци

Китайски учени разработиха  
нов нисковъглероден 
строителен материал

региони на износ на дрехи-
те втора употреба включват 
страните от Африка, Юго-
източна Азия и Южна Аме-
рика, Близкия изток. Дру-
ги стари дрехи, които не 
са подходящи или не мо-
гат да бъдат пуснати обра-
тно в обращение, навлизат 
в областта на възобновя-
емите ресурси и се обработ-
ват чрез физични или хи-
мични методи, за да могат 

материалите, от които са 
направени, да бъдат използ-
вани отново.

Компанията за възобно-
вяеми ресурси посочва, че 
всяка стара дреха ще бъ-
де обработена по подходящ 
начин. Освен това дрехите, 
които няма да бъдат пове-
че използвани за облича-
не, също могат да бъдат ре-
циклирани и използвани. В 
зависимост от различните 

материали старите дре-
хи могат да бъдат сведе-
ни до суровини за произ-
водство на нови дрехи. Ос-
вен това, по-интересното е, 
че старите дрехи също та-
ка могат да бъдат превър-
нати в промишлени проду-
кти, като например памук 
за звукоизолация на авто-
мобили, строителни мате-
риали, плочи и т.н., или да 
бъдат превърнати в одеяло 

за изолация на зеленчуко-
ви оранжерии, превръщай-
ки се във важно съоръже-
ние за екологично и ниско-
въглеродно земеделие.

Насърчаването на раз-
пространението на употре-
бявани дрехи и удължава-
нето на експлоатационния 
им живот напълно въплъ-
щава концепцията за опаз-
ване на ресурсите и отгова-
ря на изискванията за еко-
логичен живот, нисковъгле-
родно потребление и раз-
витие на цивилизовано об-
щество. 

Експерти обясниха, че 
изграждането на градове 
без отпадъци се е превър-
нало в цел за развитие на 
все повече и повече местни 
власти, а цялостното опол-
зотворяване на отпадъчния 
текстил ще играе важна ро-
ля в този процес.

Рециклирането на ста-
ри дрехи може да намали 
замърсяването на околна-
та среда, причинено от от-
падъците, както и да спес-
ти промишлени суровини. 
Това има важни икономи-
чески и социални ползи. В 
последните години рецик-
лирането на стари дрехи по-
лучава все повече внимание 
от страна на обществото, 
но също така и на местни-
те власти.

Те свързват пясъчни зърна или 
парчета черупки с помощта на 
слепващ секрет, и наблюда-
вайки ги, изследователите са 
разработили нов строителен 
материал, използвайки лепи-
ло на естествена основа. 

Новият материал може да 
се произвежда при ниски тем-
ператури и атмосферно на-
лягане.

Според проучването стро-
ителният материал е универ-
сален, като е приложим за 
различни субстанции, като 

пустинен, морски пясък, бе-
тонна шлака, въглищна сгу-
рия и минерални остатъци. 
Той също така притежава до-
бра механична производител-
ност, уникална възможност за 
рециклиране и свойства про-
тив атмосферни влияния.

„Тези изключителни ця-
лостни характеристики позво-
ляват новия материал да бъде 
обещаващ при строителството 
на нисковъглеродни конструк-
ции от следващо поколение“, 
обясни Уан Шутао.

страницата подготви  
Любомир миХаЙЛов

еотдавна „Тайхан 7“ – първата га-
зова турбина на офшорна платфор-
ма за добив на газ „китайско про-
изводство“, беше официално пус-
ната в употреба. 
Инсталацията се намира на мор-

ска платформа на около 180 км югоизточно 
от град Шънджън. Това е първата турбина 
за добив на природен газ, разработена с из-
цяло китайски технологии.

Подобни турбини са източници на енер-
гия за офшорни нефтени и газови платфор-
ми. „Тайхан 7“ е изцяло „китайско производ-
ство“ и има предимствата на висока мощ-
ност, бързо стартиране, ниска консумация на 
енергия и лесна поддръжка.

Н
„Тайхан 7“ бе пусната 
официално в употреба 
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З
аетостта в Ки-
тай през третото 
тримесечие като 
цяло остава ста-
билна. През пър-
вите девет месе-

ца в градовете са били на-
ети на работа 10,22 милио- 
на души, а безработица-
та през септември е била 
5%, бе съобщено днес на 
пресконференция на Ми-
нистерството на човешки-
те ресурси и социалното 
осигуряване.

В същото време вла-
стите са предприели ре-
дица мерки за поддържа-
не стабилността на пазара 

Пазарът на труда  
в градовете през третото 
тримесечие е стабилен

на труда, благодарение на 
които към края на септем-
ври 32,97 милиона души са 
се избавили от бедността, 

а 3,96 милиона безработни 
и 1,29 милиона социално 
слаби са постъпили на по- 
стоянна работа.

Как се преподават часове за пиано в университет, където 
средната възраст на студентите е 55 години? През тази година 
онлайн лекциите за възрастни хора набраха сериозна популярност, 
мнозина се записаха за есенния семестър, а сред тях се появиха и 
доста по-млади кандидати.

лед като изкарва 
два курса в уни-
верситет за въз-
растни хора, Чън 
Си казва, че се 
чувства привле-

чена от възможностите, 
които тази форма на обу-
чение предлага. Самата тя 
е 30-годишна, управител на 
бар със сравнително доста-
тъчно свободно време. След 
като майка й се пенсионира, 
заедно с нейни приятелки 
се записват в университет 
за възрастни хора близо до 
техния дом. Покрай нея Чън 
Си научава за изисквания-
та към кандидат-студентите, 
съдържанието на курсовете, 
таксите и решава да се за-
пише на пиано за начинае-
щи. В представата на мла-
дата жена средната възраст 
на състудентите й е над 55 
години, и тя смята, че ще 
учи по-бързо и ще трябва 
да помага на останалите, 
което би й донесло чувство 
на удовлетворение. Дейст-
вителната ситуация обаче 
се оказва далеч от очаква-
нията на Чън Си. „Осъзнах, 
че е доста трудно. Възраст-
ните взимат курсовете на 
сериозно, учат здраво, а не 
просто се забавляват“, каз-
ва тя и добавя, че състуден-
тите й се упражняват все-
ки ден по два, а някои дори 
по шест часа. В сравнение 
с тях Чън Си смята, че сви-
ри твърде малко и упраж-
ненията й след университе-
та не са достатъчни.

Въпреки това популяр-
ността на университетите 
за възрастни след по-мла-
дите китайци продължава 
да расте.

Неотдавна, по време 
на панаир на книгата в 

Младежи в университети за възрастни

пекинския парк „Дитан“, 
пункт за записване на сту-
денти в университета за въз-
растни в район „Дунчън“ се 
оказва притегателно мяс-
то за много хора на средна 
възраст – около 40 години, 
но и за 20-годишни. „Заради 
по-голямата възраст на сту-
дентите, преподавателите 

С

не е се сприятелила с нико-
го от групата. „Всеки има 
различно усещане за време 
и задължения, които тряб-
ва да свърши през деня“, 
обяснява жената. Но енту-
сиазмът на възрастните й 
съкурсисти създава особе-
но изживяване за по-мла-
дите като нея. 

„Не мислех, че на такава 
възраст могат да се изпъл-
няват сложните упражне-
ния, но беше наистина тро-
гателно да видя жени с по-
белели коси, които продъл-
жават да практикуват много 
сериозно“, обяснява Джун 
Шъци. И добавя, че искре-
но се възхищава на възраст-
ните, записали по няколко 
различни курса, надявайки 
се един ден, когато достиг-
не тяхната възраст, и тя да 
може да направи същото.

Опитът на Чън Си е по-
добен. След часовете графи-
кът й постепенно става ре-
гулярен. Преди си е ляга-
ла и ставала късно, но сега 
е развила навик да става и 
ляга рано, тъй като часове-
те й са от 9 до 11 сутрин-
та. Понякога обаче тя усе-
ща самотата на възрастни-
те хора. „Те наистина искат 
да общуват и често ме мо-
лят да си говорим“, казва 
тя. Повечето са пенсионе-
ри и се грижат предимно за 

внуците си, но също имат 
нужда да се разнообразят в 
свободното време. И това 
според Чън Си е възмож-
ност за междупоколенческо 
общуване, което обогатява 
и двете страни.

За повечето младежи 
причината да изберат да 
посещават университет за 
възрастни е, че обучението 
там е сравнително евтино, 
а съдържанието на учебна-
та програма – достатъчно 
разнообразно. Университе-
тът на Чън Си се намира в 
пекинския район „Фънтай“ 
и предлага курсове по сак-
софон, гуджън, африкански 
барабани и други музикал-
ни инструменти, както и по 
най-различни умения – от 
фотография с мобилни те-
лефони до английски език.

Курсът по пиано, в който 
участва Чън Си, има 12 уро-
ка за един семестър, струва 
само 800 юана, като всеки 
урок продължава два часа. 
„В нормален център за обу-
чение в малка група един 

ла на часове по йога в уни-
верситета за възрастни в 
„Дунчън“. Тя е на 27 годи-
ни и в момента е със сво-
бодна професия. Казва, че 
когато приключат упраж-
ненията, си тръгва и досега 

често говорят по-бавно и 
непрекъснато повтарят ос-
новните знания, затова не 
съм сигурен дали нашият 
университет е подходящ за 
млади хора“, споделя слу-
жител в пункта. Но това не 
намалява ентусиазма на по-
следните.

Джун Шъци се е записа- 

час от 45 минути струва ня-
колкостотин юана“, обяс-
нява тя.

Според Джун Шъци при-
чината, поради която мла-
дите се стичат в универси-
тетите за възрастни, е по-
ради ниската цена на кур-
совете, но повечето не мо-
гат да изпълнят условията 
за дневни часове през дел-
ничните дни. 

Освен това не всички 
университети за възрастни 
приемат младежи. 

Възрастта за записване в 
много от тях обикновено е 
между 45 и 75 години, ня-
кои имат строги възрасто-
ви ограничения, докато дру-
ги набират млади курсисти 
само когато е нужно да се 
запълни дадена група.

Но тъй като търсенето 
определя предлагането, на 
някои места започнаха да 
отварят вечерни училища и 
– според Джун Шъци – тази 
форма може по-добре да от-
говори на нуждите на мла-
дите хора. „Виждала съм ве-
черно училище в Шанхай 
преди и много завиждах на 
хората там, макар да изгле-
ждаше трудно човек да се 
запише. Тогава си мислих, 
че би било чудесно, ако има 
повече такива евтини кур-
сове за обикновени хора“, 
споделя тя.
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Класическата китайска градина  
Поредица от съвършено композирани и рамкирани гледки на пейзажа, 
идентифициращи се с вкусовете и личността на техните обитатели

гъстонаселените градски 
центрове на Китай затво-
рените градини отдавна 
са неразделна част от жи-
лищната и дворцовата ар-
хитектура, служейки ка-

то разширение на жилищните пло-
щи. Градините са предпочитано 
място за провеждане на литера-
турни събирания, театрални пред-
ставления и въображаеми излети. 
Те често са проектирани, черпей-
ки вдъхновение от литературни те-
ми, измислени първо от художник. 

В

две трети от площта на къщата, до-
като градината заема другата една 
трета. Ако собственикът е образо-
ван човек, в централната сграда 
обикновено е разположена библи-
отеката или кабинет, свързан с га-
лерии, покрити коридори и пави-
лиони. Тези сгради също помагат 
за разделянето на градината на от-
делни сцени или пейзажи. Другите 
основни елементи на градините са 
растения, дървета и скали, всички 
внимателно композирани в малки 
съвършени пейзажи. 

Архитектура
Китайските градини са пълни с 

архитектурни елементи – зали, па-
вилиони, храмове, галерии, мостове, 
покрити павилиони и кули, заема-
щи голяма част от пространството. 

Градината на скромния админи-
стратор в Суджоу има четиридесет 
и осем постройки, включително ре-
зиденция, няколко зали за семей-
ни събирания и забавления, осем-
надесет павилиона, кули и мостове 
за разглеждане на различни пейза-
жи в градината, като всички кон-
струкции не са предназначени да 
доминират в пейзажа, а да бъдат 
в хармония с него.

Класическите градини тради-
ционно имат следните структури:

Залата за церемонии (тин) – из-
ползвана за тържества или церемо-
нии, обикновено с вътрешен двор, 
недалеч от входната порта.

Основен павилион (да тин) – за 
приемане на гости, банкети и праз-
нуване на празници. Често има ве-
ранда около сградата, за да осигури 

Градината Ю‘юен в Шанхай  
(построена през 1559 г.)  

показва всички елементи на китайската 
класическа градина – вода, архитектура,  

скали и растения

Дизайн на класическа градина
Една китайска градина не е 

предназначена да бъде разгледа-
на наведнъж. Планът й предста-
вя на посетителя поредица от съ-
вършено композирани и рамки-
рани гледки на пейзажа – гледка 
към езерце или скала, или бамбу-
кова горичка, цъфнало дърво, или 
към далечен планински връх или 
пагода. Китайският писател и фи-
лософ от 16-и век Дзи Чън инстру-
ктира строителите на градини да 

При това художниците не само че 
често са били наемани да проекти-
рат градини, но тъй като градини-
те започнали да се идентифицират 
с вкусовете и личността на своите 
обитатели, художниците също би-
ли призовавани да създават идеали-
зирани картини на градини, които 
да служат като символични порт-
рети на характера на собственика.

„скрият вулгарното и обикновено-
то, което може да се улови с око-
то, и да включат превъзходното и 
прекрасното“.

Класическата градина е заоби-
колена от стена, боядисана в бяло, 
която служи като фон, а в центъ-
ра обикновено се намира езерце. 
Различните структури са подреде-
ни около езерото. Сградите заемат 

Висящата градина в Суджоу (1593),  
като много други градини от периода Мин,  
е покрита с драматични скали

Джоу Уъндзю,
Литературна градина
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прохлада и сянка.
Павилион на цветята (хуа тин) 

– разположена близо до резиден-
цията, тази сграда има заден двор, 
пълен с цветя, растения и малък 
алпинеум.

Павилион, обърнат към четири-
те посоки (съ миен тин) – сграда 
със сгъваеми или подвижни стени, 
за осигуряване на панорамна глед-
ка към градината.

Павилион с лотоси (хъ хуа тин) 
– построен до езерце с лотоси, от-
където може да се видят цъфтящи-
те цветя и да се усети ароматът им.

Павилион на патиците манда-
ринки (юен ян тин) – тази сграда е 
разделена на две части. Едната е с 
лице към езерце с лотоси и осигу-
рява прохлада през лятото, другата 
е с южно изложение и се използва 
през зимата. Там има двор, заса-
ден с борови дървета, които оста-
ват вечнозелени, и сливови дърве-
та, чиито цветове известяват прис-
тигането на пролетта.

В допълнение към тези по-голе-
ми зали и павилиони, градините из-
обилстват от по-малки павилиони.

Ателиета и места за отдих  
на учените

Градините имат дълга история 
в Китай, а известните градини от 
миналото – отбелязани в живопис- 
та и поезията – често са вдъхновя-
вали по-късните градински дизай-
нери. В Рибарска хижа в планината 
Сисай (ок. 1170 г.) художникът Ли 
Дзие (ок. 1124 – след 1191 г.) съче-
тава литературни и живописни пре-
пратки към две градински имения 
от династията Тан, изобразявайки 
въображаемия си дом. Той използ-
ва синьо-зелена палитра и възпро-
извежда исторически прецеденти 
като начин да демонстрира своята 
научна ерудираност и да покаже 

сл. н. е., за отпразнуване на Праз- 
ника на пролетното пречистване.

В края на 11-и век Су Ши, Ху-
ан Тиндзиен, Ми Фу, Ли Гонлин и 
няколко други се събират в Запад-
ната градина. Всички те са пред-
ставители на тогавашния литера-
турен и художествен кръг и имат 
своето значимо място в изкуство-
то или литературната история на 
Китай. В средата на 15-и век сре-
ща в Градината на кайсиите съби-
ра девет от най-влиятелните слу-
жители в империята. Те заедно се 
наслаждават на рисуване, поезия и 
други изискани занимания. Учени-
те чиновници се радват на подоб-
ни поводи, подчертавайки факта, 
че в продължение на много веко-
ве в Китай статутът е произтичал 
основно от владеенето на култур-
ни постижения.

Уединени храмове
Будистки и даоистки храмове 

понякога също били ползвани ка-
то светилища или убежища, където 
изморените градски жители може-
ли да намерят духовна и физическа 

пренебрежение към простото за-
наятчийско майсторство. Аматьор-
ските едноцветни скици на сгради 
предават своите идеали за неукра-
сена простота. 

Илюстрациите на Уън Джънмин 
(1470 – 1559) на Градината на скром-
ния администратор (1551) дават друг 
пример – строгите изображения на 

Уън се отнасят не толкова до дейст-
вителната градина, колкото до чест-
ността и скромността на собстве-
ника й.

Литературни сбирки
Една от основните социални 

функции на градините е да слу-
жат като среда за литературни 

страницата подготви  
Галина КрУмова

Мраморната лодка в Летния дворец в Пекин

Юен Дзян,  
Дворецът Ъпан

Юен Дзян, 
Дворецът на деветте съвършенства

Мост каменна арка в Юенминюен

събирания, където единомишле-
ници могат да се насладят на сезо-
ните, да слушат музика или да раз-
глеждат редки антики, а след то-
ва да композират стихотворения в 
чест на събитието. 

Такива обществени сбирки се 
наричат ядзи (雅集, изящни събира-
ния). Има някои много известни та-
кива сбирки в китайската история. 

Една от тях е изящното събира-
не в Павилиона на орхидеите. Това 
е среща, организирана от известния 
калиграф Уан Сиджи през 353 г.  

отмора, като ядат прости вегетари-
ански ястия, извършват медитация, 
участват във възвишени разговори 
и разходки сред природата. Един 
прекрасен пример за това е карти-
ната „Летни планини“ (ок. 1050 г.) 
от придворен художник, предста-
вящ няколко такива монашески 
убежища, разположени сред кра-
сив пейзаж. 

Подредената естествена йерар-
хия на картината, кулминираща 
с извисяващ се централен връх, е 
символ на императора, който се 

извисява над добре управлявана-
та държава.

Павилиони и дворци
Пейзажът в Китай винаги е бил 

с човешко измерение. Затова и ар-
хитектурните елементи, особено па-
вилионите, са типична характерис-
тика както на китайските пейза-
жи, така и на градините. В гради-
ните павилионите идентифицират 
основните гледни точки, от които 
можете да видите пейзажа. Те съ-
що така служат като фокусни точ-
ки в ландшафта.

Кралските дворци винаги са би-
ли оприличавани на даоистки рай. 
В края на 17-и и 18-и век многопа-
нелните картини стават модерен 
начин за декорация в космополит-
ния град Янджоу и много популяр-
ни станали въображаемите гледки 
на известни дворци от предишни 
династии. Тези картини са празник 
на грандиозния материалистичен 
начин на живот, към който висше-
то общество на Янджоу се стреми.
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Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Китай стартира Глобална 
инициатива за управление на 
изкуствения интелект (Global 
Artificial Intelligence Governance 
Initiative), предлагайки отворен, 
приобщаващ и справедлив 
подход за развитието, 
сигурността и управлението на 
нововъзникващите технологии 
и услуги, свързани със сферата 
на развитието на технологиите 
за изкуствен интелект. 

На 26 октомври в 8:24 ч. пекинско време в Центъра за изстрелване 
на сателити „Дзиуцюен“ се проведе церемония по отпътуването на 
тайконавтите от мисията „Шънджоу-17“ за космическата станция 
„Тиенгон“, съобщиха от Националната агенция за пилотирани 
космически полети на Китай. Две минути по-късно сю сюецян, главен 
командващ на Китайските пилотирани космически полети, даде 
официалното начало на мисията. 

римата тайкона-
вти на борда на 
„Шънджоу-17“ са 
Тан Хонбо, Тан 
Шъндзие и Дзян 
Синлин. Те ще ра-

ботят на космическата стан-
ция шест месеца. Екипажът 
на „Шънджоу-16“, който ве-
че е около 5 месеца на кос-
мическата станция „Тиен-
гон“, очаква с нетърпение 
да посрещне колегите си на 
борда на станцията.

Новата мисия на „Шън-
джоу-17“ бе централно съ-
битие за китайските медии 
тези дни. Разходка на ас-
тронавтите по повърхността 
на Луната е част от косми-
ческата мечта на Китай и 
пилотираната мисия „Шън-
джоу-17“ може да бъде мно-
го важна стъпка към реа-
лизирането на тази мечта, 
подчертава англоезичното 
китайско издание „Чайна 

ова идва като ход в рязък 
контраст с отношението и 
политиките, които САЩ 
прилагат в тази област, 
блокирайки развитието 
на технологиите и огра-

ничавайки достъпа на останалия 
свят с цел гарантиране и запазване 
на хегемонията им. Инициативата 
бе обявена от китайския президент 
Си Дзинпин на третия форум на 
„Един пояс, един път“, състоял се 
на 18 и 19 октомври в Пекин, съ-
общи агенция Синхуа.

Инициативата за управление 
на глобалния изкуствен интелект 
(AI), която представя конструкти-
вен подход за справяне с универ-
салните опасения относно разви-
тието и управлението на AI и из-
готви планове за съответните меж-
дународни дискусии и създаване на 
правила, говорител на външното 
министерство каза в сряда.

Инициативата подчерта спра-
ведливостта и недискриминацията 

Тайконавтите от мисията „Шънджоу-17“ 
отпътуваха за космическата станция „Тиенгон“

Китай стартира Глобална инициатива  
за управление на изкуствения интелект

дейли“ в обширна публи-
кация. Изстрелването на 
мисията дойде само някол-
ко дни след като Китай от-
беляза 20-годишнината от 

Т

Т

първата си пилотирана ми-
сия. На 15 октомври 2003 г.  
Ян Ли‘уей, космическият ге-
рой на Китай, изпълни меч-
тата на страната за достъп 

до Луната, трябва да имат 
опита от пътуването до кос-
мическата станция „Тиен-
гон“. Това е важен критерий 
за избора на „луноходците“. 

Следователно може да се 
каже, че мисията „Шън-
джоу-17“ е важен етап от 
подготовката за бъдещата 
пилотирана лунна мисия 
на Китай.

Тази мисия се отличава 
с много първи неща. Ней-
ният екипаж е най-млади-
ят от екипажите на всички 
досегашни китайски пило-
тирани мисии. 

Освен това е първият, 
който има комбинация от 
втора група и трета група 
астронавти. Тан Хонбо, ве-
теран астронавт, който из-
върши първия си космиче-
ски полет преди около две 
години, е готов да бъде пър-
вият космически пътешест-
веник, който отново ще по-
сети китайската космическа 
станция „Тиенгон“. 

Астронавтите Дзян Син-
лин и Тан Шъндзие са два-
ма от третото поколение 
китайски астронавти, които 
са родени съответно през 
1988 и 1989 г. 

Тъй като са на първа-
та си космическа мисия на 
толкова млада възраст, те 
вероятно ще получат много 
възможности да се присъе-
динят към повече бъдещи 
космически мисии.

страницата подготви  
Любомир миХаЙЛов

до космоса, напомня „Чай-
на дейли“.

Ян Ли‘уей, който сега е 
заместник-главен ръководи-
тел на китайската пилоти-
рана космическа програма, 
обясни, че всички китайски 
астронавти, избрани за пи-
лотираните бъдещи мисии 

в развитието на технологията за 
изкуствен интелект, което ще га-
рантира взаимната полза и общи-
те резултати за общото развитие на 
всички страни по света. Инициати-
вата беше представена на Третия 
форум на върха за сътрудничество 
по „Един пояс, един път“. Експер-
ти коментираха, че това предложе-
ние на Китай носи както огромни 
възможности, така и редица риско-
ве и предизвикателства, подчерта-
вайки подхода на Китай за откри-
тост и приобщаване в глобалното 
сътрудничество и развитие.

Инициативата обхваща различ-
ни аспекти на управлението на из-
куствения интелект, като призова-
ва за възприемане на подход, ори-
ентиран към хората, и поддържане 

на принципите на взаимно уваже-
ние, равенство и взаимна изгода в 
развитието на сектора. „Трябва да 
уважаваме националния суверени-
тет на другите страни и стриктно 
да спазваме техните закони, когато 
им предоставяме продукти и услу-
ги с изкуствен интелект“, се казва 
в инициативата. „Ние се противо-
поставяме на използването на AI 
технологии за целите на манипу-
лиране на общественото мнение, 
разпространение на дезинформа-
ция, намеса във вътрешните рабо-
ти, социалните системи и социал-
ния ред на други страни, както и 
застрашаване на суверенитета на 
други държави“.

Инициативата също така при-
зова за създаването на система за 

тестване и оценка, основана на ни-
вата на риск. Освен това се цели 
създаването и подобряването на 
съответните закони, разпоредби и 
правила, така че да се гарантира 
личната неприкосновеност и сигур-
ността на данните. Инициативата 
също така подчертава важната ро-
ля за придържане към принципите 
на справедливост и недискримина-
ция при събиране на данни, проек-
тиране на алгоритми, разработва-
не на технологии и разработване и 
прилагане на продукти.

„Инициативата представя кон-
структивен подход за справяне с 
универсалните опасения относно 
развитието и управлението на из-
куствения интелект“, коментира го-
ворител на китайското Външно ми-
нистерство. „Китай е готов да рабо-
ти за практически обмен и сътруд-
ничество с всички страни по отно-
шение на глобалното управление 
на изкуствения интелект, гаранти-
райки взаимните ползи за всички 
граждани на света.“

Кооперативният и печеливш 
подход на Китай е благоприятен 
не само за собственото му разви-
тие, но и за общия напредък в тех-
нологичните иновации за всички 
страни, участващи в съвместното 
изграждане на инициативата „Един 
пояс, един път“. Това заяви Сун 
Юджон, изследовател в Институ-
та по компютърни технологии към 
Китайската академия на науките. 
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ъс своята необи-
чайна красота и 
капчица вълшеб-
ство, която има 
във всеки летящ 
в небето фенер, 

те си спечелват популяр-
ност по целия свят. Мили-
они хора, на различна въз-
раст, в разни части на пла-
нетата всекидневно пускат 
хиляди небесни фенери, а 
с тях и своите най-заветни 
желания. А желанието, пус-
нато в небето, непременно 
се сбъдва.

Небесният фенер също 
е известен като „китайски 
фенер“ – хартиена летяща 
светеща конструкция. 

За пръв път се  
споменава за китайски 

хартиени фенери 
в намерени летописи, опис-
ващи военните походи на 
генерал Джугъ Лян (180 – 
234), с почетния титул Кун-
мин. Според китайската ле-
гендата, безстрашният им-
ператорски пълководец за 
пръв път е използвал не-
бесните фенери по време на 
военни действия. Пускайки 
различни на брой, той по-
давал определени команди 
на армията. 

За времето си това бил 
най-простият и бърз начин 
за предаване на информа-
ция на огромни разстоя-
ния. По-късно небесни фе-
нери продължили да се из-
ползвали за сигнализира-
не за опасност, но само в 
най-отдалечените планин-
ски селища. 

Но хартиеният абажур 

Небесните хартиени фенери 
Любимо развлечение за децата и задължителен елемент във всички китайски празници

С

с пламък е регистриран 
още по-рано. Според Джо-
узеф Нидхъм, известен бри- 
тански учен, изследвал тра-
диционната китайска циви-
лизация, въздушните фене-
ри с горещ въздух в Китай 
са били известни още през 
3-ти в. пр. н. е.

Известно е също, че 
летящите китайски 

фенери били използвани 
като универсално средство 

за предаване на сигнали 
за опасност 

между командването и раз-
личните армейски подразде-
ления в китайската армия, а 
по-късно и в други източни 
страни на фенерите се при-
давало и определено рели-
гиозно значение.

И въпреки че първо- 

начално те са били използ-
вани във военното дело, 

огромна  
популярност получават  

в мирно време. 
Постепенно те стават 

любимо развлечение за де-
цата, а по-късно и задължи-
телен елемент във всички 
китайски празници. Един от 
тях, особено почитан в По-
днебесната, е Празникът на 
фенерите. Това е празник за 
отбелязване на началото на 
новата година и с летящите 
фенери хората показват ува-
жение и почитат към пълна-
та луна. Небесните фенери 
са вторите, след хвърчила-
та, летящи апарати в Ки-
тай. Именно те са поста-
вили и началото на възду-
хоплаването. 

тРадиции

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Носеща конструкция  
в китайския хартиен 

летящ фенер 
е леко дървено скеле от бам-
бук. В долната му част има 
горелка закрепена на тън-
ка тел. Традиционната го-
релка се изработва от пар-
чета памучна тъкан напо-
ена с восък или от порес-
та хартия, напоена с лесно 
възпламеняващи се течно-
сти. В съвременните фене-
ри горелката понякога се 
прави от мазутни съедине-
ния. Куполът е от хартия, 
направена от ориз с добавка 

на черница. Хартията е на-
поена със специални него-
рящи химически течности, 
за да не се запалва лесно. 
Дървената конструкция и 
куполът на китайските ле-
тящи фенери могат да са с 
различна форма – от стан-
дартните геометрични фи-
гури като цилиндър и къл-
бо, до изображения на жи-
вотни и популярни предме-
ти от бита.

Пламъкът на горелка- 
та нагрява въздуха във 
вътрешността на фенера до 
100 градуса по Целзий. 
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Да ловиш риба и се наслаждаваш на пасторални 
пейзажи, да се разходиш до водопадите на планината 
Лейгон, да гледаш звездите през нощта и заспиваш 
с песента на цикадите... Всичко това звучи доста по-
различно от обичайната представа на китайците за 
туризъм но през тазгодишния празник Средата на 
есента едно младо момиче на име Джан Имо, заедно 
с група нейни приятели, предпочетоха, вместо до 
популярни и пренаселени туристически атракции,  
да обиколят няколко села в провинция Гуейджоу. 

Селският туризъм печели популярност 
сред младите китайци

Юннан развива иновативното 
„космическо отглеждане“ на цветя

вива селски туризъм и да 
отваря къщи за гости от 
2019 г. Традиционните жи-
лища на мяо са ремонтира-
ни, за да отговарят на стан-
дартите, но запазвайки спе-
цификата си. 

„В тези къщи за гости-
те имат и чайна, кафене и 
занаятчийска работилни-
ца, така че човек няма как 

да скучае“, обяснява Джан. 
Когато имат гости местни-
те жители обличат тради-
ционните носии на мяо и ги 
забавляват със своите тан-
ци и песни. Тогава звуците 
на музикални инструменти 
и смехът на хората огласят 
цялото село. 

През последните годи-
ни, с непрекъснато подобря- 

ване на средата и инфра-
структурата в селските 
райони на Китай, в мно-
го села се появиха къщи 
за гости. Така селският  
туризъм стана привлекате-
лен и за младите. 

„Сутринта тичах и гър-
дите ми бяха изпълнени 
с аромата на ориз, следо-
бед ходих до селския пазар 

ело Байян се на-
мира до нацио-
налния горски 
парк в планина-
та Лейгон и в не-
го живеят пред-

ставители на етноса мяо. 
Пристигайки тук, група-
та на Джан Имо е оча- 
рована от красивия пейзаж 
на селото. Оризовите тера-
сите са като златни на фо-
на на есенните слънчеви лъ-
чи и магията им завладява 
младежите. „От прозореца 
на стаята се виждат оризо-
вите тераси, през нощта не-
бето е обсипано с безброй-
ни звезди, а сутрин село-
то е обвито в мъгла. Всич-
ко това те пренася в друг, 
по-спокоен и различен жи-
вот“, казва Джан и доба-
вя, че предпочита спокойст- 
вието на селския живот. 

В Байян момичето и 
приятелите й помогнаха на 
местните стопани да прибе-
рат реколтата от ориз. По 
криволичещите планински 
пътища, те посетиха и дру-
ги селища на етноса мяо, 
както и красивия горски 
парк. Запознаха се с мест-
на бродерия и технология-
та за приготвяне на батик, 
пиха кафе и гледаха залези-
те, уморени от преживява-
нията през деня. 

„Завиждам на хората 
тук за живота, който водят. 
Как да не се влюбя в ком-
бинацията от пасторалния 
пейзаж и очарованието на 

апоследък ки-
тайските косми-
чески програми 
провеждат реди-
ца експеримен-
ти с така наре-

ченото космическо отглеж-
дане на различни растител-
ни култури. 

Техниката на космическо 
отглеждане и селекция се 
отнася до излагане на раз-
лични семена на космиче-
ска радиация и микрогра-
витация в Космоса. 

Това води до определени 
мутации на техните гени, 
с което се създават по-до-
бри характеристики за кул-
турите като по-кратки пе-
риоди на растеж, по-висок 

добив и по-добра устойчи- 
вост на болести.

През последните години 
местните власти на южна-
та китайска провинция Юн-
нан, заедно с множество из-
следователски институти, а 
и частни компании започ-
наха инициативи за „косми-
ческо отглеждане“ на раз-
лични видове цветя, търсей-
ки развитието на сектора. 
В резултат на техните уси-
лия до края на 2022 г. над 
950 нови вида цветя са би-
ли отгледани в китайската 
провинция.

Юннан е известен като 
„столицата на цветята“ не 
само в Китай, но и в це-
лия район на Югоизточна 

С

Н

кафето“, продължава Джан 
Имо, която отваря прозоре-
ца на квартирата си, дър-
жейки чаша ароматно ка-
фе. И въздиша с тъга, съз-
навайки, че в Байян среда-
та за живот, наситена с труд 
на полето, не отстъпва на 
тази в града. 

Байян започна да се раз- 

и ядох пържен ориз с яй-
ца“, казва Джан Дзидзюн, 
младеж от град Сямън, 
който избира да почива 
в село Уанфънлин. И съ-
що като Джан Имо е за-
пленен от бавния живот в  
провинцията. 

Уанфънлин е сред първи-
те модерни атракции на сел-
ския туризъм и има и уни-
кални за Югозападен Китай 
карстови скали. От върха на 
местната планина се виж-
дат зелените гори, златни-
те оризови полета, чистите 
реки и старите села. 

„Навсякъде в Уанфънлин 
е спокойно и това кара чо-
век да си отпочине физиче-
ски и психически“, обяснява 
Джан Дзидзюн и допълва, 
че туристите могат да карат 
велосипеди или да се раз-
хождат по селските пътища, 
могат да слушат песни на 
етноса буи и да се докоснат 
до местната култура. Спо-
ред него с бързо развитие 
в селските райони, животът 
там става по-популярен и 
привлича повече млади хо-
ра да се докоснат до него. 

Азия и произвежда 18 ми-
лиарда стръка цветя годиш-
но. Над 3000 сорта цветя от 

около 40 категории навли-
зат на вътрешния пазар и в 
повече от 40 други страни и 

региони, включително Тай-
ланд, Япония, Сингапур и 
Австралия.
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здРаве

Няколко много 
вредни навика  
за стомаха

С
томахът е чувст-
вителен орган, 
който лесно мо-
же да излезе от 
равновесие, ако 
не се грижим 

добре за него. Неправилно-
то хранене, лошо подбрани-
те храни и напитки, както 
и стресът се превръщат в 
дразнители и водят до раз-
лични стомашни оплаква-
ния. Ако искате стомахът 
ви да се чувства комфорт-
но, обърнете внимание на 
следните неща:

или поне да се ограничи, за-
щото то не е от полза ни-
то за стомаха, нито за фи-
гурата.

5. Не пийте кафе на 
празен стомах

Кафето на празен стомах 
може да учести сърцебиене-
то и да навреди на стомаш-
ната лигавица. Причина за 
това са кофеинът и танино-
вата киселина в него, които 
стимулират секрецията на 
стомашна киселина. Зато-
ва не пийте кафе на гладно, 
защото това ще повлияе на 
храносмилането и усвоява-
нето на храната от стома-
ха, в по-тежките случаи мо-
же да предизвика дори язва.

Докато пиете кафето су-
трин е желателно към него 
да добавите сладкиш или 
да го изпиете след закуска-
та или обяда. Това ще по-
могне на храносмилането, 
особено на висококалорич-
ните храни, и няма да под-
разни стомаха.

6. Внимавайте  
с алкохола

Някои хора обичат да от-
пускат напрежението след 
тежък ден с чашка алкохол-
но питие. Но трябва да сте 
наясно, че алкохолът също 
вреди на стомаха. Ако то-
ва се случва на гладно, мо-
же да предизвика кървене 
и язва, а честата му упо-
треба да доведе до задър-
жането на високи концен-
трации етанол. Директният 
контакт на алкохола с лига-
вицата на стомаха и двана-
десетопръстника ги увреж-
да. А когато той е в съче-
тание с газирани напитки, 

вредата рязко се увеличава.
Експертите твърдят, че 

оризовият алкохол е по-мал-
ко опасен за стомаха и дори 
има и някои ползи за здра-
вето. Но трябва да се внима-
ва с количествата. Не бива 
да се изпиват повече от 100 
гр. оризова ракия на седми-
ца, а вино най-много по три 
чаши на ден. Преди да по-
сегнете към алкохола, най-
добре да изядете едно яйце 
или някакво месо, защото 
храните с високо съдържа-
ние на протеини помагат на 
организма да намали абсор-
бацията на алкохола.

7. Зеленият чай също 
дразни стомаха

Някои китайци са нераз-
делни със зеления чай през 
целия ден и още със става-
нето изпиват по една ча-
ша. Но за разлика от ос-
таналите видове чай, него-
вите листа не преминават 
ферментация при обработ-
ката, затова полифенолите 
и кофеинът в тях са пове-
че. Зеленият чай по прин-
цип действа като антиокси-
дант, защитава стомашна-
та лигавица, предпазва от 
язви, но той не трябва да 
се пие на гладно, защото 
дразни стомаха, нарушава 
секрецията на стомашни-
те сокове и храносмилане-
то. Ако сте любител на та-
зи напитка, най-добре е да 
й се насладите между хра-
ненията и да не прекалява-
те с количествата.

8. Наслаждавайте  
се на храната

За да спестят време, ня-
кои хора закусват по пътя за 

навредят на хранопровода 
и стомашно-чревната ли-
гавица. Това ще предизвика 
язви, проблеми с жлъчката 
и ако продължим дълго та-
ка, могат да се образуват ка-
мъни в нея. Освен това ако 
не закусим добре, най-веро-
ятно на обяд ще преядем 
и ще натоварим излишно 
стомаха.

Важно е и какво закус-
ваме. Първото ядене за де-
ня е желателно да се състои 
от топла и калорична храна. 
Един от подходящите вари-
анти за закуска е: топла ка-
ша (може да се замени и с 
чаша прясно или соево мля-
ко), едно яйце, филия хляб 
(или друго тестено изделие).

4. Откаже се от лютата и 
пържена храна

В умерени количества 
лютото затопля стомаха, но 
прекаляването с него драз-
ни стомашната лигавица и 
жлъчката. Пържената хра-
на също не е от най-полез-
ните за организма, защо-
то мазното затруднява хра-
носмилането, натоварва ра-
ботата на органите и лесно 
предизвиква киселини, гаде-
не и други неразположения.

Хората, които вече имат 
язва на стомаха и хранопро-
вода, трябва да изключат 
лютото от менюто си и да 
го добавят едва след като 
оздравеят, но дори тогава 
не бива да прекаляват с не-
го. Освен това не бива да го 
ядат на празен стомах. За 
да защитят стомашната ли-
гавица, преди това могат да 
изпият чаша прясно мляко. 
А пърженото по принцип е 
желателно да се изключи 

работа, а докато обядват и 
вечерят продължават да че-
тат или да са пред компю-
търа. Стомахът обаче не е 
доволен от такова отноше-
ние. Храносмилането е на-
прегната и трудоемка рабо-
та, нуждае се от достатъчно 
количество кръв. Хранене-
то в движение или когато 
вниманието е ангажирано 
с нещо друго предизвиква 
„борба за кръв“ между сто-
маха и мозъка. С течение 
на времето се появяват сто-
машни разстройства.

Когато се храните на-
сочете цялото си внима-
ние към този процес, яжте 
бавно и предъвквайте добре 
храната, наслаждавайки се 
на това, което е в чинията 
ви. С това ще ощастливи-
те стомаха.

9. Негативните емоции 
увреждат стомаха

Стомахът е орган, кой-
то също се засяга от емо-
циите. Напрежението, при-
теснението и гневът влияят 
на храносмилането. Честа-
та проява на тези емоции 
води до различни стомаш-
ни заболявания. При много 
хора наличието на такива 
проблеми е свързано с чес-
тите прояви на страх, мъ-
ка, стрес и други негатив-
ни емоционални състояния.

Когато сте под влияние-
то на силни емоции и стрес, 
не се успокоявайте с вкусна 
и калорична храна. В таки-
ва случаи е по-добре да уто-
лите глада си със супа, каша 
или други лесно смилаеми 
ястия, за да не натоварвате 
допълнително организма.

претоварва от „интензивна-
та работа“, а излишъкът от 
стомашни сокове вреди на 
лигавицата и води до услож-
нения. Затова е желателно 
вечерята да е по-лека и да 
се консумира 3-4 часа пре-
ди лягане.

3. Не пропускайте 
закуската

Сутрин стомахът е свик- 
нал да отделя стомашни 
сокове. Ако се пропусне 
закуската, в него няма да 
има храна и соковете ще 

1. Стомахът обича реда
Много представители на 

елитни професии страдат 
от стомашни проблеми. Те 
често забравят за храната 
и съня и поради многото 
ангажименти им се нала-
га да пропускат някое от 
храненията. В резултат си 
създават вредни за здраве-
то работни навици. Но сто-
махът обича да следва строг 
режим. Секрецията на сто-
машен сок в рамките на де-
ня е в различни количества. 
Ако в момента, когато се 
отделя стомашен сок, ня-
ма храна в стомаха, то то-
ва дразни лигавицата и во-
ди до нарушения като гас-
трит, проблеми с храносми-
лането, дори и язва.

Затова е важно е да се 
храним в приблизително ед-
но и също време всеки ден. 
Ако няма как да си позво-
лим нормално хранене по 
това време, е желателно да 
имаме със себе си някои 
здравословни закуски, за да 
успокоим стомаха.

2. Лека вечеря
Много от офис служите-

лите имат следния режим 
на хранене: пропускат за-
куската, успяват да обядват 
и на вечеря преяждат, ос-
вен това преди лягане съ-
що похапват по нещо. Ако 
това се превърне в навик, 
проблемите с храносмила-
нето са неизбежни. Преяж-
дането вечер или храненето 
преди лягане не само влияе 
на съня, но и води до нат-
рупването на излишни ки-
лограми. Освен това сто-
машно-чревният тракт се 
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КултуРа

узеят на копри-
ната в Суджоу 
работи по прое- 
кт за задълбоче-
но сътрудниче- 
ство със Suzhou  

Bogu Silk Technology Co. Ltd. 
за разработване и използва-
не на съществуващи копри-
нени модели. Двете инсти-
туции формират база данни 
с ресурси за копринени мо-
дели, отворена за общест-
вено ползване. Механизмът 
за управление на дигитал-
ните активи, разработен от 
сътрудничеството, предлага 
иновативни приложения за 
множество средни и малки 
културни организации в та-
зи сфера. 

От дигиталното събиране 
до възстановяване на 
копринените модели

Коприната се е превър-
нала в културна визитна 
картичка на Суджоу, раз-
пространявайки се през ве-
ковете по света по Пътя на 
коприната. Как може кул-
турата на коприната да из-
следва нови пътища, да се 
интегрира с науката и тех-
нологиите и да навлезе по-
добре в съвременния жи-
вот? Суджоу избира разви-
ването на дигиталните коп-
ринени модели като осно-
вен начин да пренесе коп-
рината в 21-и век. 

През 1991 г. в град Су-
джоу бе открит Музеят на 
коприната – първият музей, 
изцяло посветен на тази 
традиционна китайска цен-
ност. Той съхранява древ-
ни копринени културни ре-
ликви, модерни копринени 
образци и европейски коп-
ринени модели. Музеят е 
съкровищница за коприне-
ната индустрия и основата, 
която може да доведе нови 
иновации на коприненото 
изкуство.  

Въпреки това, цялост-
ният напредък на цифро-
вото събиране, търсене и 
трансформиране на култур-
ни ресурси от културни ин-
ституции е сравнително ба-
вен, като голямо количе-
ство дигитални ресурси не 
са използвани ефективно. 
В отговор на това Музеят 
на коприната в гр. Суджоу 
постепенно създаде индика-
тори за технически параме-
три за дигиталното събира-
не на копринените модели, 
изграждайки работеща ба-
за данни. 

През 2022 г. Музеят на 
коприната в Суджоу и China 
Digital Culture Group извър-
шиха дигиталното събира-
не на културни паметни-
ци и образци от коприна. 

М

Иновативни 
приложения за 
изработката  
на коприна

страницата подготви  
Красимира иваНова

културни реликви.
Създаване на механизма 

за операция и управление 
на дигиталните материали 

на копринените модели
Във връзка с китайска-

та стратегия за дигитали-
зацията на културата през 
2023 г. гр. Суджоу подчер-
та съвместното развитие на 
културата и цифровизация-
та. Градът насърчава част-
ните предприятия и соци-
алния капитал да участват 
в изграждането на култур-
на цифровизация, а услу-
гите ще стимулират пове-
че културни предприятия 
да се развиват в крак с мо-
дерните технологии.

Това даде ясен път за 
възстановяване на дигитал-
ната трансформация на кул-
турните организации като 
Музея на коприната на гр. 
Суджоу и Suzhou Bogu Silk 
Technology Co., Ltd. 

 „Данните са новите фак- 
тори за производство.“ На 
основа на дигиталното съ-
биране на копринените мо-
дели Музеят на коприната 
на гр. Суджоу търси начин 
на упълномощено сътруд-
ничество от културна ор-
ганизация, държавно пред-
приятие и частния сектор. 

зооборотни стоки.
Проучването на цифро-

вото прилагане на копри-
нените модели е ориенти-
рано към технологията, па-
зарната реализация и ефек-
тивността, което обновява 
продуктовата форма на коп-
ринените модели, разширя-
ва областта на прилагане-
то им, предоставя нов оп-
ит за дигитална трансфор-
мация, използване и соци-
ално споделяне на култур-
ни ресурси.

Какво е бъдещето на ди-
гиталните копринени моде-
ли? Сега Suzhou Bogu Silk 
Technology активно съдейст-
ва за техническото сътруд-
ничество с университети и 
изследователски институти 
в страната, създавайки все 
по-голяма база данни с кул-
турни продукти и модели 

Музеят на коприната на 
гр. Суджоу е изследовател 
и доставчик на ресурси на 
копринените модели, кой-
то наблюдава, ръководи и 
управлява проекта. Suzhou 
Bogu Silk Technology Co. 
Ltd., отговаря за управле-
нието на операциите, биз-
нес разрешението и упра-
влението на процесите. 

Частните предприятия 
и обществените капитали 
използват своята експерти-
за в развитието на дизай-
на, процесите по R&D, па-
зарните предимства и др. 
„Тристранният модел на на-
значаване ефективно реа-
лизира пазарната операция 

на продуктите и културни-
те услуги по копринените 
модели“, обяснява предста-
вител на Suzhou Bogu Silk 
Technology Co. Ltd.

Древните копринени 
модели в модерния 

живот
Непрекъснато се явяват 

иновационни продукти и 
услуги, свързани с диги-
талните копринени моде-
ли, които привличат вни-
манието на все повече хора.

Дракон, феникс, тигър… 
древните копринени модели 
се явяват в стикери за коли, 
кукли и продукти за бър- 

Към момента са събрани 
222 културни паметници и 
1150 парчета съвременни 
образци от коприна с обем 
данни от 3.08TB . В процеса 
на събиране Музеят на коп-
рината в Суджоу формира 
стандарт за цифрова рабо-
та с културните паметни-
ци и установи стандартен 
работен процес от изходя-
що съхранение, транспор-
тиране, защита, събиране, 
ретуширане и връщане на 

за коприна. Същевремен-
но компанията създава ця-
лостна техническа система 
за цифрово събиране, декон-
струкция, анотация, рекон-
струкция и приложение на 
копринени модели. Музеят 
на коприната в гр. Суджоу 
ще продължи да търси и да 
усъвършенства новия модел 
на сътрудничество, с кое-
то ще подобри научно-тех-
нологическите иновации в 
сферата и ще свърже исто-
рията с бъдещето за съжи-
вяване и популяризиране 
на традиционните копри-
нени модели. 
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

2023 г. е много важна за 
китайския бейзбол и софтбол. 
Националният бейзболен отбор 
на Китай  спечели важна първа 
победа с 1-0 над Япония в 
груповата фаза на Азиатските 
игри пред екзалтирана китайска 
публика в Ханджоу. А женският 
национален отбор завърши 
втори в турнира. „Има силна 
история на играта тук в 
Китай“, казва сие Бин, генерален 
секретар на Китайската 
бейзболна асоциация. Той е 
убеден, че играта има всичко 
необходимо, за да заеме по-
предно и дори централно място 
в спортния пейзаж на страната. 

тбори с играчи от раз-
лични места в Китай за-
почнаха да пристигат в 
Наннин, в университета 
по туризъм в Гуеилин, за 
състезанията по бейзбол 

и софтбол на тазгодишните първи в 
Китай студентски и младежки игри, 
които ще се състоят през следващи-
те дни. Този чудесен озеленен кам-
пус в Гуанси-Джуанския автономния 
регион в Южен Китай е дом на едни 
от най-добрите в страната състезате-
ли в колежанския бейзбол и софтбол, 
отбелязва агенция Синхуа.  

Вече шест последователни години 
бейзболният отбор на университета 
по туризъм в Гуилин влиза в челна-
та тройка на годишния колежански 
турнир. Той побеждава съперници от 
университети в по-заможни градо-
ве и региони, където възможности-
те за игра на бейзбол са по-добри и 
по-достъпни.

„Като единствен университет в ре-
гиона, който разполага с две стан-
дартни игрища за бейзбол и софт-
бол, ние сме домакини на множество 
събития както на регионално, така 
и на национално ниво“, казва пред-
ставителят на университета Ли Ци. 

итайските бад-
минтонисти спе-
челиха златото 
в четири дисци-
плини на BWF 
Denmark Open 

в Одензе, предаде агенция 
Синхуа. Третата поставена 
в схемата при жените Чън 
Юфей победи в два сета Ка-
ролина Марин от Испания 
с 21-14, 21-19 на финала на 
сингъл при жените, като взе 
втората си титла от турни-
рите на BWF през този се-
зон. Сънародникът й Уън 
Хонян заслужи първия си 
златен медал в тези турни-
ри. Той победи с 21-12 и 21-6  
Ли Джи от Малайзия във 
финала при мъжете. 

„Разбира се, че съм щас- 
тлив с тази победа, но пред- 

О

К

Силен интерес към бейзбола  
сред младите китайци

„Големият опит, който имаме, ще га-
рантира безпроблемното протичане 
на тазгодишните игри.“ 

Бейзболът, много популярен в ня-
кои части на света, все още не е мно-
го разпространен и масов в Китай. 
В страна с население от 1,4 милиар-
да души, колкото е населението на 
Китай, запалените по бейзбола хора 
са повече от 41 милиона, гласи Бя-
ла книга от 2019 г. на Major League 
Baseball (MLB). От тях половината 
се смятат за квалифицирани бейзбо-
листи, а останалите са по-скоро фе-
нове. Но ситуацията бързо се проме-
ня, отбелязва Синхуа. Това се отна-
ся особено за софтбола. 

Тази разновидност на бейзбола е 
отборен американски спорт, близък 
по идея до бейзбола, само че софт-
болната топка е по-голяма и се играе 
на по-малък терен. (Играта върви с 
по-бавно темпо и  може да се прак-
тикува и на закрито – бел. ред.) От-
бори по софтбол се появяват в цял 
Китай, тъй като Pandas Cup Enterprise 
Slow Pitch Softball League, най-голяма-
та от подобни организации в страна-
та, е регистрирала почти три пъти 
увеличение на участващите в софт-
бол клубове за период от три години.

По-рано тази година Китай завър-
ши на пето място в Световното пър-
венство по бейзбол в Турция, в кое-
то участваха 12 отбора. Според Сие 
Бин, генерален секретар на Китайска-
та бейзболна асоциация, това е исто-
рическо постижение за развитието на 
бейзбола в Китай.

Сие Бин вярва, че предстоящото 
включване на бейзбола като спортна 
дисциплина в Младежките олимпий-
ски игри в Дакар през 2026 г., ще да-
де тласък на нейното популяризира-
не сред китайските младежи. Той за-
явява, че асоциацията ще положи по-
вече усилия за популяризирането на 
този спорт и по-нататъшното стиму-
лиране на неговото развитие.

Между 25 октомври и 13 ноем-
ври девет отбора по бейзбол и де-
вет отбора по софтбол, представя-
щи родните си градове, ще се със-
тезават в тазгодишния турнир, като 
Гуанджоу, Шанхай, Синдзян и Нан-
кин са сред най-големите претен-
денти за титлите. Те имат основа-
ние за това, защото много от тех-
ните играчи са започнали да играят 
от ранна възраст, обяснява генерал- 
ният секретар на Китайската бейзболна  
асоциация Сие Бин.

Все повече млади хора 
и особено студенти се 
приобщават към бейзбола 
и софтбола в Китай, чиито 
фенове и квалифицирани 
играчи вече надхвърлят 
общо 41 милиона

Китайките Чън Цинчън (вляво) и Дзя Ифан на финалния мач по 
бадминтон на двойки за жени на турнира Denmark Open

Четири златни медала за Китай на Откритото 
първенство на Дания по бадминтон

стоят още мачове през след-
ващата седмица“, каза Уън. 
Той вече е насочил внима-
нието си и към Открито 

първенство на Франция ид-
ното лято.

Финалът на смесени-
те двойки бе 79-минутна 

ожесточена надпревара 
между две китайски двойки 
Фън Йенджъ и Хуан Донпин 
– Джън Сиуей и Хуан  
Якион.

При двойките при жени-
те действащата шампион-
ка и световна номер 1 Чън 
Цинчън и Дзя Ифан от Ки-
тай надвиха японското дуо 
Чихару Шида и Нами Ма-
цуяма с 21-16, 21-13.

При мъжките двойки пе-
тите поставени Аарон Чиа 
и Со Уи Йик от Малайзия 
победиха Мохамед Шохи-
бул Фикри и Багас Маула-
на от Индонезия с 21-13, 21-
17, с което спечелиха пър-
вата си титла от Световния 
тур на BWF.



16 днесКитай
3 – 9.11.2023

КалейдосКоп

Снимка Синхуа

Въздушните товарни 
превози в Китай подчертават 
устойчивостта на индустрията

К
итайската индус-
трия за въздуш-
ни товарни пре-
вози отбелязва 
постоянен на-
предък, като все 

повече компании разгръ-
щат капацитета си на на-
ционалния и международ-
ния пазар. Авиокомпании-
те, летищата и други игра-
чи в индустрията предпри-
емат интензивни действия 
чрез разширяване на броя 
на карго самолетите, пуска-
не на нови маршрути, доба-
вяне на инфраструктура, по-
вишаване на ефективността 
на операциите и др.

SF Airlines, най-голямата 
карго авиокомпания в Ки-
тай, що се отнася до броя на 
самолетите, разшири броя 
на своите големи карго са-
молети до 86. Секторът на 

въздушните товарни пре-
вози играе важна роля за 
стабилизирането на индус-
триалните вериги и вериги-
те за доставки. През август 
т. г. са били обработени 636 
000 тона товари, което е с 
1,1% повече от август 2019 г. 

„Икономиката на Китай 
е на път за стабилно въз-
становяване, разширявайки 
пространството за бизнеса с 
въздушни товарни превози“, 
коментира Еди Чан, старши 
вицепрезидент на FedEx и 
президент на FedEx China.

Спортовете на открито –  
двигател за спортната индустрия

Н
еотдавна бе офи-
циално публику- 
ван „План за дей- 
ствие за насърча-
ване на изграж-
дането и подо-

бряване на услугите на 
спортните съоръжения на 
открито“ за периода 2023 – 
2025 г., който беше пред-
ставен на пресконференция, 
организирана от Национал-
ната комисия за развитие и 
реформи на 24 октомври.

До края на 2021 година 
броят на хората, участва-
щи в спортове на открито 
в цялата страна, надхвър-
ля 400 милиона души. То-
зи вид дейности стават все 
по-популярни във всички 

възрастови групи. 
Непрекъснато се появя-

ват нови различни видове 
спортове на открито и се 
разширява техният обхват. 

Спортовете на открито при-
вличат много младежи, за-
щото са интересни, не са 
трудни и са добър начин за 
социализиране. 

П

Китай инвестира 
трилион юана в 
напоителни системи

рез първите три 
тримесечия на 
тази година в 
Китай са стар-
тирани 24 900 
проекта за на-

поителни системи, което 
представлява увеличение 
от 12,9% на годишна база, 
а общият обем на инвес-
тициите в сферата е 1,15 
трилиона юана. Сред тях 
са и 35 големи проекта за 
строителството на водна-
та мрежа на национално, 

регионално и провинци-
ално ниво. 

За същия период са реа- 
лизиран инвестиции от 
1,075 милиарда юана, като 
проекти на стойност 860,1 
милиарда вече са завърше-
ни. Двата показателя са на 
рекордно високо ниво в ис-
торията на страната. 

В 10 провинции, вклю-
чително Гуандун, Шан-
дун, Хъбей и Хубей, ин-
вестициите са близо 40 ми- 
лиарда юана.

В Дзиндъджън бе възстановена древна пещ  
за керамика
В столицата на порцелана Дзиндъджън бе проведена 
церемония за поклонение към божеството на пещта  
по повод възстановяването на древна пещ за порцелан.

Снимка Синхуа

Празникът на двойната деветка
Възрастни хора в старчески дом в Пекин участват в 
традиционния танц на лъва по време на Празника на 
двойната деветка, който се пада на деветия ден от деветия 
месец от китайския лунен календар. В китайския фолклор 
числото девет е омоним на „дълъг и здравословен живот“.

Снимка Синхуа

Пет бронзови 
статуи на 
животински глави 
се събират отново 
в „Юенминюен“  
за първи път  
след 163 години
Дванадесетте 
бронзови глави 
на „Юенминюен“ 
са били част от 
китайския зодиак, 
разположен в 
колоритен фонтан с 
воден часовник. Пет 
от бронзовите статуи 
бяха представени на 
специална изложба в 
Стария летен дворец 
в Пекин, събирайки 
ценните артефакти 
за първи път заедно 
от 163 години насам.


